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رئیس بنیاد ملی نخبگان گفت: رویکرد ما در دولت 
سیزدهم، ایجاد زیســت بوم و فضایی است که 
ظرفیت های دانشگاهی و هسته های استادمحور به 

ایجاد شرکت های جدید ترغیب شوند.
آقای دهقانی معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری و رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به نقش 
آفرینی شــرکت های دانش بنیان در حل مســائل راهبردی 
کشــور، عنوان کرد: در حال حاضر در کشور به مدد فناوران و 
متخصصان مسأله ای وجود ندارد که دانشمندان و متخصصان 
قادر به حل آن نباشند. شرکت های دانش بنیان به جرم بسیار 

خوبی رسیده اند که می توانند در حل راهبردی ترین مسائل و 
نیاز های کشور، نقش ایفا کنند.

بر اساس این گزارش، رئیس بنیاد ملی نخبگان، ایجاد اشتغال 
برای قشر تحصیل کرده کشور را یکی از بارزه های شرکت های 
دانش بنیان دانست و افزود: دانش بنیان ها عمدتاً برای تحصیل 
کردگان اشــتغال ایجاد می کنند و ظرفیــت نهفته ای که در 
دانشگاه ها برای اشتغال آفرینی و خلق ارزش افزوده وجود دارد، 

با ایجاد شرکت های دانش بنیان شکوفا می شود.
شرکت دانش بنیان، انگیزه لازم برای کارآفرینی، تبدیل دانش 
به کسب و کار و حل مشــکلی از کشور را به نیروی انسانی 

دانش آموخته می دهد؛ شرکت دانش بنیان در واقع یک خانواده 
را برای دانشجویان و متخصصان شکل می دهد؛ خانواده ای که 

ماندگاری بالایی دارد.
وی در ادامه گفت: رویکرد ما در دولت سیزدهم این است که 
زیست بوم و فضایی ایجاد شود که ظرفیت های دانشگاهی و 
هسته های استادمحور به ایجاد شرکت های جدید ترغیب شوند.

وی افزود: کمک های بلاعوض و پژوهانه هایی برای تحقیقات 
در نظر گرفته شده است که حمایت ها متناسب با نیاز، ماهیت و 

اندازه هر دسته از شرکت ها ارائه می شود.
دهقانی بیان کرد: از ۹ هزار شرکت دانش بنیان قریب به شش 

هزار شــرکت نهایتاً ۱۰۰ میلیارد تومان مالیات دارند. حمایت 
معافیت های مالیاتی، می تواند کمک کار تعداد بسیار زیادی از 

شرکت ها باشد.
در همین راستا، حمایت ها را متناسب با هر شرکت و نیازی که 
دارد، ارائه می کنیم. سعی می کنیم به مدت ۴ تا ۵ سال در قالب 

حمایت های گلخانه ای یک شرکت نوپا را کمک کنیم.
وی افزود: وزارت کار در حوزه همین حمایت ها می تواند کمک 
بسیار بزرگی داشته باشــد که حمایت های بیمه ای از همین 
حمایت های ارزشــمند است و کمک ویژه ای به شرکت های 

دانش بنیان نوپا خواهد بود.

 نقش آفرینی شرکت های دانش بنیان 
در حل مسائل راهبردی کشور 

بازرسی قطعات موتور هواپیما با یک ربات 
محققان با طراحی و تولید یک ربات کرمی شــکل توانستند قطعات موتور 

هواپیما را به راحتی مورد بازرسی انجام دهند.
در حال حاضر، بخش های غیرقابل دسترس موتور های جت از طریق بورسکوپ ها)دستگاه 
بازرسی از داخل تجهیزات( تصویربرداری می شوند که اساساً لوله های انعطاف پذیر بلندی هستند 
که در یک طرف آن یک دوربین فیلم برداری و در طرف دیگر یک چشمی یا صفحه نمایش 

وجود دارد.
نیروی گرانش اغلب باعث می شود که انتهای دوربین این دستگاه ها به سمت پایین بیفتد، 
مگر اینکه در مقابل قسمتی از موتور مهار شود، به علاوه، مانور دادن دوربین به اعماق موتور 
می تواند دشــوار باشد. محققان برای حل این مشکل ربات کرمی شکل Sensiworm  را 
 Sensiworm برای ورود طراحی کرده اند.این مینی ربات کرمی شکل که با نام اختصاری

شناخته می شود از طبیعت الهام گرفته شده است.
پس از استقرار در ورودی توربین یا درگاه خروجی موتور هواپیما، ربات جمع وجور می تواند راه 
خود را از طریق یک حرکت کششی کرم مانند به درون موتور هواپیما باز کند. همانطور که ربات 
حرکــت می کند، ویدیوی زنده ای را از طریق یک دوربین و فلاش از اطراف منتقل می کند و 
از هرگونه ترک، خوردگی یا سایر مشکلاتی که ممکن است با آن مواجه شود تصویربرداری 

می کند.
این ربات فقط ویدیو ارائه نمی کند. حسگرهای )سنسور ( موجود در نمونه اولیه قادر به استشمام 
نشــت گاز و اندازه گیری ضخامت پوشش های محافظ حرارتی روی قطعات موتور هستند و 

قابلیت های حسگری دیگری اکنون در حال پژوهش است.
محققان قصد دارند از این ربات برای انجام تعمیرات کنترل از راه دور نیز استفاده کنند. نسخه 
نهایی دستگاه باید کاملًا مستقل و بدون اتصال باشد و منبع تغذیه، ریزپردازنده و سایر لوازم 

الکترونیکی مورد نیاز را در خود جای دهد.

 تبلیغات  بدون برچسب 
در تایم لاین کاربران ایکس ظاهر می شود 

پلتفرم اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( احتمالا تبلیغات خود را به شیوه صحیح 
برچســب نمی زند و دوباره در معرض ریسک برخورد با کمیسیون فدرال 
تجارت)FTC( قرار دارد. طی روزهای اخیر گزارش های متعددی از ظهور 
تبلیغات در تایملاین کاربران بدون برچسب های مربوطه منتشر شده است.

طبق گزارش های منتشر شده، علاوه بر گروه های صنعتی، کاربران نیز چند تبلیغ رصد کرده 
اند که برچسب معمول »آگهی « نداشت. این برچسب پست را به عنوان یک محتوای پولی از 
معمولی جدا می کند. البته با کلیک روی بخش »...« پست های مذکور که نشان دهنده پولی 

بودن آنها است، آگهی بودن محتوا کاملا واضح خواهد بود.
تبلیغات بدون برچسب کاربران را ناراضی کرده زیرا ممکن است به طور اشتباه تصور کنند پلتفرم 
پست هایی از اکانت هایی که آنها فالو نمی کنند را در تایم لاین شان نشان می دهد. از سوی 

دیگر این چالش ریسک مشکلات حقوقی بیشتر با کمیسیون فدرال تجارت را نیز در بر دارد.
ناندینی جامی یکی از بنیانگذاران گروه نظارتی »Check My Ads« طی روزهای گذشته 
نمونه هایی از این موارد را در حساب کاربری ایکس خود منتشر کرده است. این گروه غیرانتفاعی 
مشغول بررسی چالش است و کاربران ایکس را تشویق می کند نمونه های مشابهی که رصد 
می کنند را گزارش دهند.هنوز مشخص نیست تبلیغات بدون برچسب در نتیجه باگ یا یک تغییر 

عمدی توسط شرکت ایجاد شده اند.

 نخستین هواپیما با سوخت هیدروژن مایع 
در آسمان پرواز کرد

یک شرکت آلمانی اعلام کرد نخستین پرواز یک هواپیمای برقی با سوخت 
هیدروژن مایع را تکمیل کرد.

شرکت H۲FLY که در اشتوتگارت مستقر است در سال ۲۰۲۱ میلادی با »جوبی اویشن« 
ادغام شد و هواپیمای نمایشی HY۴ آن ۴ پرواز آزمایشی مشابه انجام داد. این هواپیماها مجهز 
به سیستم پیشرانش پیل سوختی هیدروژنی و همچنین سیستم هیدروژن مایع ذخیره شده 
برودتی بودند که یکی از آنها بیش از ۳ ساعت پرواز کرد.به گفته پروفسور جوزف کالو یکی از 

بنیانگذاران شرکت آلمانی، این دستاورد نشان دهنده فناوری آینده هوانوردی است.
او در این باره می گوید: ما و شرکایمان قابلیت استفاده از هیدروژن مایع برای پروازهایی با مدت 
زمان طولانی و متوسط و عاری از گازهای گلخانه ای را نشان دادیم. اکنون قصد داریم فناوری 
خود را برای هواپیماهای منطقه ای و کاربردهای دیگر ارتقا دهیم و ماموریت حیاتی کربن زدایی 
از پروازهای تجــاری را آغاز می کنیم.در پرواز جدید جایگزین کردن هیدروژن مایع با گازی 

مسافتی که هواپیمای HY۴طی می کند را از ۷۵۰ به ۱۵۰۰ کیلومتر رساند.
جدیدتریــن کمپین پــرواز مربوط به پــروژه HEAVEN )انرژی هیدروژن و شــبکه 
هواپیماهای الکتریکی عمودی( است که در حقیقت یک کنسرسیوم با حمایت دولت اروپا به 
رهبری H۲FLY به حســاب می آید.این کنسرسیوم برای مطالعه امکان سنجی هیدروژن 
 Air Liquide، Pipistrel مایع و برودتی در هواپیما تشــکیل شده و شــرکایی مانند
 EKPO Fuel Cell و )DLR( مرکــز هوافضای آلمــان ،Vertical Solutions

Technologies در آن حضور دارند.
مخازن سوختی که با هیدروژن مایع و برودتی )LH۲( پر می شوند، در مقایسه با مخازن با 
هیدروژن گازی تحت فشار )GH۲( وزن بسیار پایین تری دارند و در نتیجه مدت زمان پروازها 
طولانی تر می شود.نخستین پرواز H۲FLY که در سال ۲۰۱۶ میلادی انجام شد، به ارتفاع 
۷ هزار فوتی زمین رفت و در نوع خود یک رکورد به حساب می آمد. این شرکت به فعالیت خود 
ادامه داد و اکنون روی تجاری سازی سیستم سوخت سلولی H۲F-۱۷۵ تمرکز کرده که قادر 

است تمام برق پرواز در ارتفاع ۲۷ هزارفوتی زمین را تامین کند.
پیر سرسپی مدیر نوآوری در شرکت »ایر لیکویید ادونسد تکنولوژیز« در این باره می گوید: 
»ایرلیکویید« با همکاریH۲FLY تانک هیدروژن مایعی ساخته که برق مورد نیاز هواپیمای 
HY۴ را تامین می کند.او در این باره می افزاید: موفقیت امروز نشان دهنده پتانسیل کامل 

هیدروژن در حوزه هوانوردی است. هیدروژن مایع را می توان ذخیره و جابه جا کرد. 

خالق پاورپوینت درگذشت 
دنیس آستین یکی از خالقان نرم افزار محبوب پاورپوینت در سن ۷۶ سالگی 

درگذشت. 
دنیس آســتین یکی از خالقان نرم افزار محبوب پاورپوینت در سن ۷۶ سالگی در خانه اش در 
لوس آلتوس، کالیفرنیا درگذشت. به گفته پسرش، مایکل آستین، دنیس به سرطان ریه مبتلا بود 
که به مغزش متاستاز کرده بود. آستین در چندین دانشگاه از جمله MIT و کالیفرنیا و سانتا باربارا 
تحصیل کرد و سپس به عنوان یک توسعه دهنده نرم افزار شروع به کار کرد. در نهایت آستین به 
شرکت Forethought پیوست و تبدیل به یکی از خالقان پاورپوینت شد. این نرم افزار در 
سال ۱۹۸۷ منتشر شد و چند ماه بعد مایکروسافت شرکت Forethought را تصاحب کرد.

آستین از سال ۱۹۸۵ تا ۱۹۹۶ )زمانی که بازنشسته شد( به  عنوان توسعه دهنده اصلی پاورپوینت 
فعالیت داشت. بدون شک پاورپوینت یکی تأثیرگذارترین نرم افزار های تاریخ محسوب می شود.

رصد نخستین شواهد زلزله در ماه 
کاوشگر ماه هندوستان برای نخســتین بار از دهه ۱۹۷۰ میلادی تاکنون 

شواهدی از زلزله در این سیاره را رصد کرد.
ابزار فعالیت های ارتعاشی ماه )ILSA( که به لندر ویکرام متصل است، در ۲۶ آگوست سال 
جاری میلادی فعالیت های ارتعاشــی روی سطح ماه رصد کرده است. بر اساس این گزارش، 
ویکرام در ۲۳ آگوست به عنوان بخشی از ماموریت چاندرایان۳ روی ماه فرود آمد و این نخستین 
ماموریت هندوستان به سطح ماه بود.اگر صحت زلزله در ماه تایید شود، احتمالا محققان می توانند 

به چشم انداز نادری از آنچه در دل قمر طبیعی زمین می گذرد، دست یابند.
سازمان فضایی هندوستان در سکوی فضای مجازی نوشت: لندر یک رویداد خارق العاده را 

در ۲۶ آگوست ثبت کرده که به نظر می رسد طبیعی باشد. منبع این رویداد تحت بررسی است.
مجموعه ماموریت های آپولو بین ۱۹۶۹ تا ۱۹۷۷ میلادی نخستین فعالیت های ارتعاشی روی 
ماه را رصد کردند که نشان داد این سیاره به جای سنگی یک تکه )مانند قمر های فوبوس و 

دیموس مریخ(، یک ساختار زمین شناختی پیچیده زیر سطح خود دارد.
در سال های اخیر ابزار های تحلیلی پیشرفته و مدل های رایانشی به محققان امکان داده اند تا 
داده های جمع آوری شده در ماموریت های مختلف از جمله آپولو را بررسی کنند و یک تصویر 

واضح تر از بخش داخلی و مرموز ماه ایجاد کنند.

ادامه از صفحه یک
یکــی دیگر از ابعاد جالب توجه اتصال ریلی ایران به عراق، امکان به نمایش گذاشــتن دانش و تخصص 
کارشناسان و مهندسین ایرانی است. به گفته سید میعاد صالحی مدیرعامل راه آهن؛ محل اجرای این پروژه، 
میدان عملیات کربلای پنج در دفاع مقدس بوده و مین های فراوانی به جای مانده و پاکسازی کامل منطقه، 
بر عهده کارشناسان زبده ایرانی است و پیش بینی شده که تنها ظرف شش ماه، ده ها هزار مین در این منطقه 
جمع آوری شود. علاوه بر این، با توجه به تخصص کم نظیر مهندسین ایرانی در طراحی پل، وظیفه احداث پل 

بر روی اروندرود نیز بر عهده ایران است.
از جاده طولانی دیپلماسی تا ایستگاه کلنگ زنی

دولت رئیسی، برای رسیدن به نقطه آغاز عملیات اتصال ریلی ایران به عراق، راهی طولانی را طی کرده است. 
مهرداد بذرپاش چند بار بدین منظور به عراق و سوریه سفر کرد و مهدی صفری معاون دیپلماسی اقتصادی 
وزارت امور خارجه به اتفاق همکارانش، در دیدار با حازم الخالدی، مشاور نخست وزیر عراق در امور راهبردی و 
اجرای برنامه های دولت، موانع دیپلماتیک را رفع کرده بود. محمدکاظم آل صادق سفیر ایران در بغداد و اسعد 
العیدانی استاندار بصره نیز به منظور بررسی راهکارهای تسریع بخشیدن به پروژه و گذار از موانع محلی، چندین 
نوبت دیدار کردند.یکی از دستاوردهای مهم پروژ اتصال ریلی ایران به عراق، این است که با نگاهی دوراندیشانه، 
توجه به شهرک های اقتصادی مشترک و پروژه اتوبان جاده خسروی به خانقین هم در دستور کار قرار گرفت و 

همه اینها، نویدبخش شتاب گرفتن آهنگ توسعه در بخش دیگری از مرزهای ایران و عراق است.
معاون رئیس جمهور ایران، در مرز و در مصاحبه با خبرنگاران، پروژه راه آهن شــلمچه بصره را یک طرح 
راهبردی در مسیر توسعه روابط ایران و عراق و منشأ تحول در منطقه غرب آسیا دانست که علاوه بر اتصال 
راه آهن دو کشور، تکمیل کننده مسیرهای بین المللی حمل و نقل خواهد بود. این بخشی از سیاست راهبردی 
تقویت روابط با همسایگان است و برای هر دو کشور ایران و عراق و همچنین کشورهای منطقه، به منشأ خیر 

و برکت تبدیل می شود.
چند قدم تا سوریه

بر اســاس هدف گذاری و پیش بینی مسئولین، در آینده نزدیک، امکان متصل شدن به سوریه هم فراهم 
می شود و چنین چیزی به خودی خود، یک تحول سیاسی – اقتصادی مهم است که ثمرات فراوانی را به دنبال 
می آورد. وزیر راه و شهرسازی ایران، با تکیه بر اهمیت این موضوع گفته است: »پس از توافق در زمینه توسعه 
روابط، یک پیمان سه جانبه میان ایران، عراق و سوریه در دستور کار قرار خواهد گرفت.« وی در ادامه گفته؛ 

»توافقی با دمشق انجام شده، تا بتوانیم از راه ریلی با کشور سوریه نیز در ارتباط باشیم.«
توصیف خط ریلی شلمچه به بصره به عنوان کریدوری راهبردی با ظرفیت اتصال ایران به مدیترانه از طریق 
سوریه، موضوع راهبردی مهمی است که نمی توان به سادگی از کنار آن گذشت. چرا که مسیر شلمچه به بصره 
و از آنجا به بندر لاذقیه سوریه، امکان آن را فراهم می کند که تجارت در مسیر دور و طولانی از کشور پاکستان به 
چابهار واقع در جنوب شرق ایران و از آنجا به شلمچه میسر شود و همچنین گذرگاه امنی فراهم می شود تا چین 

و کشورهای آسیای مرکزی، امکان انتقال کالا از سرخس به شلمچه و از آنجا به بنادر سوریه را در نظر بگیرند.
در پایان، لازم است به این نکته اشاره شود که پروژه ریلی شلمچه - بصره از یک سو و از سوی دیگر، توافق 
با کشور روسیه برای تکمیل پروژه رشت – آستارا، به عنوان زیرساخت های ترانزیت کالا و مسافر و همچنین 
عضویت ایران در شانگهای و بریکس به عنوان اقدام سیاسی و دیپلماسی مهم و حیاتی، ایران را به شکلی جدی 
و قدرتمند، در مسیر توسعه روابط اقتصادی قرار داده است و انتظار می رود که این عوامل مهم و اثرگذار، نقش 

مثبتی در تحقق اهداف کشور ایفا کنند.
ترفیع جایگاه ژئوپلیتیکی در غرب

۱۶ کیلومتر از این پروژه داخل خاک عراق و ۱۶ کیلومتر دیگر آن داخل ایران واقع شده است. نقطه آغاز این 
مسیر ریلی شلمچه است که سپس به نجف و کربلا می رسد. ایده اولیه ساخت این خط ریلی حدود ۴۰ سال 
پیش مطرح شد، اما در پی وقوع انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی اجرای آن بارها و بارها به تعویق افتاد. تا 
این که در سال ۹۹ و در جریان سفر مقامات ارشد وزارت راه ایران به عراق در تاریخ ۱۶ اسفند ماه همان سال 
و دیدار با وزیر وقت حمل و نقل این کشــور، دو طرف تفاهم نامه ای در خصوص اجرایی سازی این پروژه با 

یکدیگر امضا کردند.
پیش تر بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی مسئولیت تامین مالی این پروژه را برعهده گرفت، اما این موضوع 
عملیاتی نشد و در شهریور ۹۹، یک شرکت بخش خصوصی ایرانی به نام ارزش آفرینان فدک موافقت کرد 
 )BOT( رقمی معادل ۱۰۰ میلیون یورو برای ساخت این پروژه به صورت ساخت، بهره برداری و واگذاری

هزینه کند و در نهایت هزینه و سود خود را از طریق در اختیار گرفتن این خط ریلی تامین کند.
موارد مورد اختلاف مانند تعیین خطوط دقیق مرزی، لایروبی اروند رود و مین زدایی تا حدود زیادی میان ایران 
و عراق حل شده و و انتظار می رود طی دو سال آینده این خط ریلی به بهره برداری کامل برسد. مطالعات اولیه 
بخش داخل کشور عراق )حدفاصل شلمچه تا بصره( به طول ۳۵ کیلومتر شامل یک پل بزرگ روی شط العرب 
به طول ۷۰۰ متر )با دهانه بازشو برای تردد شناورهای رودخانه ای ( توسط کارشناسان راه آهن عراق در سال 
۲۰۰۶ انجام شده است.براساس آنچه اعلام شده با برقراری این خط ریلی از مشهد تا نقطه صفر مرزی شلمچه 
و سپس از بصره تا کربلا به مدت ۸ ساعت، جا به جایی مسافران و مبادلات تجاری به آسانی انجام خواهد شد 
و پس از پایان کار نیز یک پل روی اروند رود ساخته می شود که با توجه به پیچیدگی های فنی توسط مهندسان 
متخصص ایرانی احداث خواهد شد. بنا به اظهارات میعاد صالحی مدیرعامل راه آهن ایران، مجموع کل پروژه 
طبق آنچه که در هیات دولت عراق مصوب شده، حدود ۲۰۰ میلیون دلار است و زمان زیرسازی این پروژه 
۱۸ ماه و زمان احداث کل آن به طور مجموع تا ۲ سال پیش بینی شده است.باید در نظر داشت که در صورت 
فقدان اتصال ریلی میان ایران و عراق و کشورهای مدیترانه، نفتکش ها و کشتی های تجاری ایران و کشورهای 
حاشیه خلیج فارس، لزوما ناچار به حمل دریایی هستند که طبیعتا عبور از دریای سرخ مواجهه با ریسک دزدان 
دریایی سودان را در پی دارد که تاکنون ضررهای مالی و جانی قابل توجهی به بازرگانان و کشتی های تجاری 

آنها وارد آورده اند.

به تازگی پایگاه خبری الجدید نزدیک به قطر در گزارشــی اعلام کرده که ایران برای کاستن از پیامدهای 
تحریم های کمرشکن آمریکا از فرصت ارتباط با کشورهای همسایه استفاده می کند که نمونه بارز آن افتتاح این 
خط ریلی با هدف تقویت جایگاه ژئوپلیتیکی و لجستیکی ایران و عراق در غرب آسیا است. در جولای ۲۰۱۹ نیز 
مقامات ایران به طور رسمی از اجرای پرژه اتصال بندر امام خمینی در حاشیه خلیج فارس به بندر لاذقیه روسیه 

از طریق خط ریلی که از خاک عراق می گذرد، خبر دادند.
چشم انداز مثبت مالی و ژئوپلیتیکی خط ریلی شلمچه -بصره برای ایران و عراق

در صورت راه اندازی این کریدور زمینی منافع ژئوپلتیک ایران و عراق کاملًا تامین خواهد شد و دسترسی ایران 
به دریای مدیترانه، سبب افزایش چشم گیر وزنه و جایگاه جمهوری اسلامی در مناسبات بین المللی خواهد شد.

این خط ریلی برای عراق نیز بسیار حائز اهمیت است چرا که می تواند بازارهای خود را به سمت کشورهای 
آسیای میانه، افغانستان، پاکستان و قفقاز از مسیر ایران بگشاید و تا حد زیادی ناترازی تجاری خود با ایران را 
رفع کند و افزون بر این، حتی شیعیان جمهوری آذربایجان نیز با استفاده از این خط ریل امکان سفر به کربلا 
را خواهد داشت که انتفاع مالی دوجانبه فراوانی برای ایران و عراق در پی خواهد داشت. در حال حاضر زائرین 
کربلا با قطار وارد شلمچه شده و سپس با اتوبوس به بصره می رسند و مجددا با قطار به کربلا سفر می کنند، اما 
این قطار می تواند رفت و آمد را به شدت تسریع کند. از سوی دیگر، عراق با استفاده از این خط ریلی می تواند به 
آسیای میانه، روسیه و چین متصل شود و ارتباط عراق با این سه نقطه مختلف جغرافیایی، مزیت های اقتصادی و 
تجاری و سیاسی فراوانی برای آن کشور به همراه خواهد آورد. افزون بر این با توجه به سرمایه گذاری اقتصادی 
سنگین چین در عراق، جمعیت جوان و منابع نفت و گاز فراوان این کشور، دسترسی ریلی و امن چین به این 

کشور از طریق ایران کاملا حائز اهمیت است.
ارتباط دریایی عراق با همسایگان خود محدود است و تنها بندر بصره و ام القصر در محدوده اندکی از خلیج 
فارس قرار دارند و این در حالی است که با استفاده از خط ریلی شلمچه-بصره سبب افزایش صادرات و واردات 
تهران و بغداد از مسیر بندر امام خمینی محقق خواهد شد و عراق از این مسیر به مدیترانه نیز متصل خواهد شد 

و این موضوعی است که اخیرا مقام های قطری نیز به آن اشاره داشته اند.
بنا به گفته یحیی آل اسحاق رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق، حجم تجارت بین دو کشور در سال گذشته 
حدود ۹ میلیارد دلار بوده است که با رشد ۲۰ درصدی نسبت به مدت مشابه سال پیش از آن همراه بوده است 
که شامل صدور خدمات فنی مهندسی و کالاهای سنتی مورد مبادله است. عراق دومین شریک تجاری ایران 
از لحاظ بازار صادراتی به شمار می آید.دستیابی به رقم تجارت ۳۰ میلیارد یورویی ایران و عراق، تسهیل در امور 
زیارتی )با توجه به اکثریت شیعه جمعیت دو کشور و زمینه سازی تبادل زائران دو کشور در کربلا، مشهد و قم(، 
رونق مسیرهای مسافری و افزایش ترافیک ریلی دو کشور، افزایش سود صادرات ایران به سوریه از مسیر عراق 
و اتصال ریلی به کشورهای خلیج فارس همچون کویت و عربستان( از مزایای این خط ریلی به شمار می آید. این 
مسیر ریلی در صورت ادامه و اتصال به شبکه ریلی اردن به سواحل دریای مدیترانه منتهی شده که صرفه جویی 

در هزینه و زمان حمل ونقل ریلی میان ایران و منطقه مدیترانه را در پی خواهد داشت.

ریلموفقدیپلماسیبرایکاستنتحریمها
»امروز«ازجزئیاتعملیاتاجراییراهآهنشلمچه-بصرهگزارشمیدهد

یک شرکت فناور با ارائه نانوذرات مهندسی شده تلاش می کند 
تا محدودیت های موجود در مسیر تحویل دارو با کمک حامل ها 

را رفع کند.
در تولید ترکیبات زیســت دارویی، رهایش مواد دارویی یک عامل مهم برای 
دستیابی به اثر درمانی موفق است. با توجه به این نکته، علمکرد)مکانیسم( تحویل، 
نیاز به پیش بینی دارد. از جمله سامانه های )سیستم های( نوآورانه تحویل دارو که 

امروزه در حال توسعه هستند ، نانوذرات بسیار موثر و امیدوارکننده است.
توسعه نانوذرات در سال های اخیر به طیف وسیعی از کاربرد های بالینی گسترش 
یافته است. نانوذرات برای پرداختن به محدودیت های ارائه شده توسط روش های 
درمانی و همچنین غلبه بر موانع بیولوژیکی ایجاد شده اند. کار در توسعه نانوذرات 
بر روش هایی برای بهینه سازی سامانه های )سیستم های( تحویل دارو متمرکز 

شده است.

جان لوئیس، مدیرعامل این شرکت فناور گفت : رهایش ایمن و مؤثر محموله 
درمانی به بافت هدف، با مقدار )دوز( بالینی مناسب برای تولید دارو های موفق 
صرف نظر از مسیر تجویز بسیار مهم است. مهندسی نانوذرات باید هدفمند باشد 
و بر اساس خصوصیات فیزیکی و بیوشیمیایی محموله طراحی شود. اندازه بار و 
توانایی تحمل اصلاح شیمیایی تا حد زیادی بر نوع نانوذرات مورد استفاده در یک 

برنامه توسعه دارو تأثیر می گذارد.
وی افزود : علاوه بر این، پیچیدگی و هزینه تولید نیز باید هنگام تهیه روش های 
درمانی جدید در نظر گرفته شود. برای به حداکثر رساندن موفقیت بالینی و تجاری، 

همه این عوامل باید در شروع فرآیند تولید دارو در نظر گرفته شوند.
لوئیس گفت : بزرگترین مزایا و چالش های استفاده از نانوذرات ، به همراه طراحی 
یک سامانه )سیستم( تحویل نانوذرات وجود دارد که می تواند یک مولکول را با 
خیال راحت و کارآمد به بافت هدف مناسب تحویل دهد. علاوه بر این، طراحی 

نانوذراتی که نیازی به تولید پیچیده یا پرهزینه ندارند، چالش برانگیز است.
وی افزود : به عنوان مثال، بردار های ویروسی ، سلول های هدف را با راندمان بالا 

انتقال می دهند، اما فقط می توانند برای تحویل DNA استفاده شوند، محدودیت 
ظرفیت بار داشته، می توانند هزینه زیادی ایجاد کنند و به دلیل ایمنی زایی نمی توان 
برای دوز های مکرر از آن ها استفاده کرد. در حال حاضر نانوذرات لیپیدی که به بازار 

عرضه شده اند نیز محدودیت هایی دارند.
لوئیس می افزاید: »توزیع زیســتی )بیولوژیکی( ضعیف به ویژه در مقدارهای 
)دوز های( بالا و عدم کاربرد بــرای ارائه DNA از جمله محدودیت های این 

فناوری است.
متخصصان این شرکت فناور برای پرداختن به چنین محدودیت هایی، سکوی 
فنــاوری ایجاد کردند که پروتئین های فیوژن ریز را با لیپید ها به خوبی تحمل 
می کند. رویکرد این شرکت بهترین ویژگی های بردار های ویروسی و نانوذرات 
 لیپیدی را بــرای ارائه فناوری هــای RNA، DNA یا ویرایــش ژن ارائه 

می دهد.

رفعمحدودیتهایفعلیرهایشداروبانانوذراتمهندسیشده

اخبار کوتاه 

مدیر کل ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
پیشرفت طرح  از  آذربایجان شــرقی 
توسعه اینترنت پرسرعت بر بستر فیبر 
نوری یا همان FTTx در شهرستان های 
این استان و ارائه راهکارهای لازم برای 

تسریع در اجرای این طرح خبر داد.
جلسه بررسی میزان پیشرفت و راهکارهای لازم 
برای تسریع در اجرای طرح ملی ایجاد شبکه فیبر 
نوری منازل و کسب و کارهای شهرستان های 
این استان با حضور معاون راهبردی و توسعه بازار 

سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیوئی کشور، مدیر کل ارتباطات و فناوری 
اطلاعات استان، مدیر کل تنظیم مقررات و ارتباطات رادیوئی منطقه آذر و مدیران 
شرکت مبین نت در محل اداره کل ارتباطات برگزار شد.در این جلسه روحانی نژاد، 
معاون راهبردی و توسعه بازار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیوئی کشور 
اظهار کرد: آذربایجان شرقی جزء سه استان دارای اهمیت استراتژیک بالا در میان 
هشت استان ابلاغ شده به شرکت مبین نت بوده و در واقع ویترین اقدامات شرکت 

در این طرح است.
وی افزود: با توجه به عقب ماندگی استان آذربایجان شرقی در طرح FTTx باید 

تلاش مضاعفی صورت پذیرد تا راهکارهای لازم 
جهت تسریع در اجرای پروژه بررسی و اقدام گردد.

در ادامه مدیرعامل شــرکت مبین نت با بیان 
اینکه این طــرح در ابتدا به صــورت پایلوت از 
اســتان مازندران آغاز شده اســت، گفت: برای 
استان آذربایجان شــرقی برنامه ریزی دقیق و 
کاملی توسط شرکت صورت گرفته و با علم به 
اینکه مردم این استان از این طرح بهترین کیفیت 
و نتیجــه را انتظار دارند، با طراحی انجام شــده 

پاسخگوی این انتظارات خواهیم بود.
مدیرعامل این اپراتور افزود: طرح اولیه شهرســتان های مراغه، مرند، هشترود، 
بستان آباد و باسمنج برای اجرا در سال جاری به شهرداری این شهرها ارائه شده 
که از این بین توافق برای اجرای این پروژه به طول ۸۴۴۰ کیلومتر در شهر مراغه 
با شهرداری این شهر صورت پذیرفته و در تلاش هستیم مجوزهای لازم تا پایان 

شهرویور ماه صادر و اجرای طرح در این شهر آغاز شود.
وی در خاتمه خاطر نشان کرد: برای اجرای پروژه فیبر نوری در سایر شهرهای 
ابلاغی از سوی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیوئی در حال انجام مذاکرات 

نهایی با شهرداری ها برای صدور مجوز حفاری و آغازعملیات اجرایی هستیم.

مدیرکل پست اســتان قم گفت: هر 
ساله با نزدیک شدن به مراسم معنوی 
پیاده روی اربعین حســینی و اشتیاق 
زوار حسینی شاهد افزایش چندبرابری 
مرسولات پستی با محتوای گذرنامه 
هســتیم و امســال نیز با تمهیدات 
اداره کل تلاش  این  صورت گرفته در 
کردیم توزیع گذرنامــه بدون توقف 

انجام شود.
مدیرکل پست قم در مورد زمان بندی توزیع 

گذرنامه ها گفت: توزیع گذرنامه ها از اولویت های کاری این اداره کل اســت و 
بدون معطلی و در همان روز ورود گذرنامه به پست استان در محل نشانی گیرنده 
انجام می شــود و در حال حاضر فقط تعداد محدودی گذرنامه در باجه معطله 
نگهداری می شود که امکان توزیعشان به علت عدم حضور گیرندگان، نشانی 

ناقص و غیره مقدور نبوده است.
وی ادامه داد: به جهت تسهیل و تسریع در روند کار و توزیع موفق و به  موقع 
گذرنامه های دائمی و زیارتی، شیفت شبانه در اداره سرویس های نوین این اداره 
کل دایر شده و همکاران پرتلاش این بخش به محض ورود کیسه های گذرنامه 
اقدام به تجزیه و آماده سازی این مرسولات می کنند و گذرنامه ها کمتر از چند 
ساعت پس از ورود به استان به نامه رسان ها جهت توزیع در همان روز تحویل 

می شود.
این مقام مسوول بیان کرد: اگر چه مراجعه حضوری متقاضیان منجربه اختلال 

در روند کار می شــود؛ ولی بــرای جلوگیری 
از ازدحــام با ایجاد باجه هــای ویژه پیگیری و 
پاســخگویی به مراجعین در سه ناحیه پستی 
مرکزی، مطهری و پردیســان پاسخگویی به 

همشهریان به بهترین نحو انجام می شود.
باقری منش از ایجاد نوبــت کاری و حضور 
کارکنان بصورت جهادی با شرکت در پویش نذر 
خدمت در روزهای تعطیل و جمعه های منتهی 
به اربعین خبر داد و افزود: به منظور رفاه حال هم 
استانی ها و رضایت حداکثری شهروندان، توزیع 

گذرنامه ها حتی در روزهای تعطیل هم متوقف نشد.
وی اضافه کرد: برای توزیع گذرنامه ها مهلت پایانی وجود ندارد زیرا این خدمت 

از خدمات دائمی پست است که در طول سال و بصورت روزانه انجام می گیرد.
مدیرکل پست استان قم ادامه داد: امسال برای دومین سال متوالی شرکت ملی 
پست با استقرار باجه هایی با عنوان »پست یافته« اقدام به ثبت و تحویل مدارک 
گمشده در مسیر راهپیمایی اربعین از نجف تا کربلا کرده است که نیروهایی از 
این اداره کل جهت خدمت رســانی در پایگاه های نامبرده به کشور عراق اعزام 

شده اند.
باقری منش در پایان خاطرنشان کرد: ساماندهی این حجم بالای ترافیک تنها 
با تلاش شبانه روزی و دلسوزانه مجموعه کارکنان پست استان میسر شد که 
امیدوارم همواره با خدمت صادقانه و هم گامی در خدمت رسانی به زائرین حسینی 

در اجر معنوی و اخروی این مراسم سهیم باشیم.

یک دانشجو از الگوریتم های هوش 
و  فرایندهای ساخت  برای  مصنوعی 
ســاز با بتن کمتر استفاده می کند تا 
انتشار گازهای گلخانه ای کاهش یابد. 
در صنعت ســاخت و ساز انتشارهای 
گازهای گلخانه ای با تولید و استفاده 
از بتن مرتبط است. این درحالی است 
که بتن یکی از پر استفاده ترین مواد 
ساخت و ساز در سراسر جهان است. 

به دلیل آنکه فرایند تولید ســیمان انرژی بر 
است، این صنعت یک منبع اصلی انتشار دی اکسید کربن به حساب می آید و 

عامل ۸ درصد انتشار گازهای گلخانه ای جهان است.
سیمان یکی از محصولات فرعی داغ کردن سنگ آهک و موادمعدنی دیگر 
در دمای بالا در یک کوره است و جزء اصلی بتن به حساب می آید. برای تولید 
گرمای لازم جهت تجزیه کردن سنگ آهک، بیشتر اوقات سوخت های فسیلی 

به کار می روند و این روند دی اکسید کربن تولید می کند.
اما اکنون جکسون جویت یک دانشجوی ام آی تی روشی برای کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای مربوط به بتن ابداع کرده است. جویت هم اکنون مشغول 

تحصیل در سال سوم مقطع پی اچ دی است. 
تز این دانشجو روی توسعه الگوریتم هایی برای 
طراحی ساختمان های بتنی متمرکز است که 
با استفاده از مواد کمتر، انتشار گازهای گازهای 
گلخانه ای در بخش ســاخت و ساز را کاهش 

می دهند.
فرایند تحت بررسی او » بهبود توپولوژی« نام 
دارد و از الگوریتم ها برای ایجاد ســاختارهایی 
استفاده می کند که الزامات عملکرد ساختمان را 
تامین می کنند و همزمان کمترین میزان منابع 
را به کار می برند. او در این باره می گوید: در ماه های گذشته مشغول قدرتمندتر 

کردن الگوریتم ارتقای بتن تقویت شده، بود.
البته این فرایند طولانی و سخت است. به گفته جویت ممکن است چند روز 
یا هفته طول بکشد تا گامی در جهت ایجاد یک سیستم یکپارچه برداشته شود. 
همچنین این دانشــجو به دنبال عناصر کارآمدی است که بتوان در ساخت 
سازه هایی مانند پل و ساختمان به کار برد. او با استفاده از قدرت رایانشی این 
کار را انجام می دهد. او طی فرایند تحقیقات خود محدودیت های دیگر از جمله 

هزینه تولید را نیز در نظر می گیرد.

آینده فناوری پوشیدنی، فراتر از لوازم 
جانبی استاندارد کنونی مانند ساعت های 
هوشــمند و حلقه های پایش تناسب 

اندام است. 
دولت آمریکا حداقل ۲۲ میلیون دلار برای تولید 
لباس های »هوشمند« که از فرد استفاده کننده 
از لبــاس و محیط و افراد اطراف او جاسوســی 
می کند، هزینه کرده است. مشــابه بسیاری از 
پروژه های قبلی که توسط سازمان های نظامی و 
اطلاعاتی اجرا شده، ممکن است این مورد هم از 

داستان های علمی، تخیلی الهام گرفته شده باشد. اما این بار کاربرد و هدف این 
فناوری نظارت و جمع آوری داده ها برای دولت است. اداره اطلاعات ملی آمریکا 
طی یک بیانیه خبری اعلام کرده پروژه SMART ePANTS که مبتنی بر 
سیستم های نساجی هوشمند الکترونیکی و شبکه ای است، به عنوان »بزرگ ترین 
سرمایه گذاری مستقل برای توسعه منسوجات هوشمند« شناخته می شود که هدف 
آن، تولید لباس هایی با قابلیت ضبط صدا، تصویر و دیتای موقعیت جغرافیایی است. 
لباس هایی که برای تولید در نظر گرفته شده اند شامل پیراهن، شلوار، جوراب و 

لباس های زیر می شوند که همگی قابل شستشو هستند.
این پروژه توسط سازمان اقدام پروژه های تحقیقاتی پیشرفته اطلاعاتی )یارپا(، 
همتای مخفی جامعه اطلاعاتی آژانس پروژه های تحقیقاتی پیشــرفته دفاعی 
معروف ارتش یا دارپا، انجام می شود. وب سایت یارپا می گوید که »بودجه فدرال را 
در پروژه های پرخطر و با ثمربخشی بالا سرمایه گذاری می کند تا چالش های پیش 

روی جامعه اطلاعاتی را برطرف کند«.
 آنی جاکوبسن، نویسنده کتابی درباره دارپا به نام 
»مغز پنتاگون« می گوید: »بسیاری از برنامه های 
یارپا و دارپا مانند پرتاب ماکارونی به سمت یخچال 

هستند؛ ممکن است بچسبد یا نچسبد.«
طبق بیانیه مطبوعاتی دفتــر مدیر اطلاعات 
ملی، »این فناوری نساجی الکترونیکی همچنین 
می تواند به کسانی که در محیط های خطرناک 
و پــر اســترس، مانند صحنه هــای جنایت و 
بازرسی های کنترل تسلیحات کار می کنند کمک 

کند؛ بدون اینکه مانع از توانایی آن ها برای عملیات سریع و ایمن شود.«
شواهدی وجود دارد که صنایع بخش خصوصی که مستقل از جامعه امنیت ملی 
است، به لباس های هوشمند علاقه مند هستند. متا، شرکت مادر فیس بوک، به 
دنبال استخدام محققی است که »دانش وسیعی در زمینه منسوجات هوشمند و 
ادغام الکترونیک در سیستم های نرم و انعطاف پذیر داشته باشد و بتواند با تیمی از 
محققانی که در زمینه فناوری شبیه سازی لمس و حرکت، حسگرها، علم مواد و 

ردیابی کار می کنند، فعالیت کند.«
دنیای جاسوسی با سرمایه گذاری های هنگفت در فناوری های پرریسک بیگانه 
نیست. یاکوبسن می گوید که اگر SMART ePANTS موفق شود، احتمالًا 
به ابزاری در زرادخانه یارپا تبدیل می شود تا »سیستم های اطلاعاتی، نظارتی و 
شناسایی گسترده آینده را ایجاد کند. آن ها می خواهند بیشتر از شما در مورد شما 

بدانند.« 

 FTTx بررسی وضعیت و راهکارهای رفع موانع طرح ملی 
در شهرستان های استان آذربایجان شرقی

توزیع 60 هزار گذرنامه زائران اربعین حسینی در قم

 هوش مصنوعی برای  احداث ساختمان هایی 
با بتن کمتر به کار می رود

رویای آمریکا برای تولید لباس های جاسوسی 


